

Tabela rozbieżności między PIT 36/36L a roczną podstawą składki zdrowotnej

	Pit 36/PIT 36L	Roczna podstawa wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne
1.	Przychody zwolnione – nie stanowią podstawy opodatkowania - SSE - ulga na powrót - ulga 4 dzieci - ulga senioralna Kwota w 2024 roku:	Przychody zwolnione z opodatkowania – zwiększają roczną podstawę do składki zdrowotnej (+) Kwota zwiększenia:
2.	Dochód ze sprzedaży środków trwałych w 2024 roku: Kwota:	Korekta rocznej podstawy wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne (odpisy amortyzacyjne do 31.12.2021r.) (-) Kwota:
3.	Dodatnia różnica remanentowa zwiększająca dochód z PKPiR Kwota:	Korekta rocznej podstawy wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne (PKPIR) (-) Kwota:

4.	Przychody i koszty z okresu zawieszenia Przychody: Koszty uzyskania przychodów:	Przychody i koszty z okresu zawieszenia Przychody (-): Koszty uzyskania przychodów (-):
5.	Emeryt/ rencista – kwota świadczenia < = 3010 i przychody w miesiącu < 890,48 Suma przychodów i kosztów z takich miesięcy (art. 82 ust.8 i 9 UoZdr): Przychody: Koszty:	Przychody i koszty z takich miesięcy – korygują roczną podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne Przychody (-): Koszty uzyskania przychodów (-):
6.	Osoba prowadząca działalność gospodarczą – otrzymująca świadczenie rodzicielskie (art. 82 ust.9a UoZdr) Suma przychodów i kosztów z takich miesięcy: Przychody:	Przychody i koszty z takich miesięcy – korygują roczną podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne Suma przychodów i kosztów z takich miesięcy: Przychody:

	Koszty:	Koszty:
7.	Osoba prowadząca działalność gospodarczą lub osoba współpracująca oraz osoba z ulgą na start mająca jednocześnie umowę o pracę w kwocie nie przekraczającej minimalnego wynagrodzenia (art.82 ust.9b UoZdr) ⇒ Działalność gospodarcza na ryczałcie Przychody z działalności nie przekraczają 1/2 minimalnego wynagrodzenia	Przychody korygują roczną podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne Suma przychodów z takich miesięcy: Przychody: Koszty:
8.	Osoba z umiarkowanym lub znacznym stopniem niepełnosprawności – nie mająca innych tytułów do ubezpieczenia (art. 82 ust.10 UoZdr)	⇒ Działalność gospodarcza opodatkowana według skali podatkowej – 1) miesięczna składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana w wysokości nieprzekraczającej kwoty zaliczki na podatek dochodowy od osób fizycznych należnej za miesiąc, za który opłacana jest składka, począwszy od miesiąca przypadającego po miesiącu, w którym ubezpieczony został zaliczony do umiarkowanego lub znacznego stopnia niepełnosprawności; 2) roczna składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana w wysokości nieprzekraczającej kwoty należnego podatku dochodowego od osób fizycznych za dany rok kalendarzowy, jeżeli ubezpieczony był w tym okresie zaliczony do umiarkowanego lub znacznego stopnia niepełnosprawności przez co najmniej jeden miesiąc.

Lp.	Forma opodatkowania 2024	Forma opodatkowania 2025	Dane DRA 01 04 2025	Składki na ubezpieczenie zdrowotne DRA 01 04 2025
1.	Skala podatkowa	Skala podatkowa	DOCHÓD z roku kalendarzowego 2024	Należne na DRA za rok składkowy 02/2024-01/2025
2.	Podatek liniowy	Podatek liniowy	DOCHÓD z roku kalendarzowego 2024	Należne na DRA za rok składkowy 02/2024-01/2025
3.	Ryczałt	Ryczałt	Przychód z roku kalendarzowego Pomniejszony o zapłacone składki ZUS o ile nie były odliczone od dochodu	Należne składki z DRA za rok kalendarzowy
4.	Skala podatkowa	Podatek liniowy	DOCHÓD z roku kalendarzowego 2024	Należne na DRA za rok składkowy 02/2024-12/2024 Oraz składka za 01/2025 z zerowym dochodem – Wykazane w dwóch odrębnych pozycjach

5.	Podatek liniowy	Skala podatkowa	DOCHÓD z roku kalendarzowego 2024	Należne na DRA za rok składkowy 02/2024-12/2024 Oraz składka za 01/2025 z zerowym dochodem – Wykazane w dwóch odrębnych pozycjach
6.	Ryczałt	Podatek liniowy	Przychód z roku kalendarzowego pomniejszony o zapłacone składki ZUS o ile nie były odliczone od dochodu	Należne składki z DRA za rok kalendarzowy
7.	Ryczałt	Skala podatkowa	Przychód z roku kalendarzowego pomniejszony o zapłacone składki ZUS o ile nie były odliczone od dochodu	Należne składki z DRA za rok kalendarzowy

ZWOLNIENIA Z OBOWIĄZKU OPŁACANIA SKŁADKI ZDROWOTNEJ – DZIAŁALNOŚĆ GOSPODARCZA

LP.	KTO	KIEDY	PODSTAWA PRAWNA
1.	Emeryt / rencista ze świadczeniem nie przekraczającym minimalnego wynagrodzenia	Działalność gospodarcza lub osoba współpracująca oraz osoba z ulgą na start ⇒ Karta podatkowa – zawsze ⇒ Ryczałt albo dochód – w miesiącach kiedy przychód z działalności nie przekracza połowy najniższej emerytury (2024 – 890,48)	art. 82 ust.8
2.	Osoba z umiarkowanym lub znacznym stopniem niepełnosprawności	Działalność gospodarcza lub osoba współpracująca oraz osoba z ulgą na start ⇒ Karta podatkowa – zawsze ⇒ Ryczałt albo dochód – w miesiącach kiedy przychód z działalności nie przekracza połowy najniższej emerytury (2024 – 890,48)	art. 82 ust.9
3.	Zasiłek macierzyński w kwocie niższej niż 1000 PLN (0580XX)	⇒ Za czas pobierania zasiłku	art. 82 ust. 9a
4.	Osoba prowadząca działalność gospodarczą lub osoba współpracująca oraz osoba z ulgą na start mająca jednocześnie umowę o pracę w kwocie nie przekraczającej minimalnego wynagrodzenia	⇒ Działalność gospodarcza na ryczałcie ⇒ Przychody z działalności nie przekraczają 1/2 minimalnego wynagrodzenia	art. 82 ust. 9b
5.	Osoba z umiarkowanym lub znacznym stopniem niepełnosprawności – nie mająca innych tytułów do ubezpieczenia	⇒ Działalność gospodarcza opodatkowana według skali podatkowej – 1) miesięczna składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana w wysokości nieprzekraczającej kwoty zaliczki na podatek dochodowy od osób fizycznych należnej za miesiąc, za który opłacana jest składka, począwszy od miesiąca przypadającego po	art. 82 ust.10

		miesiącu, w którym ubezpieczony został zaliczony do umiarkowanego lub znacznego stopnia niepełnosprawności; 2) roczna składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana w wysokości nieprzekraczającej kwoty należnego podatku dochodowego od osób fizycznych za dany rok kalendarzowy, jeżeli ubezpieczony był w tym okresie zaliczony do umiarkowanego lub znacznego stopnia niepełnosprawności przez co najmniej jeden miesiąc.	
--	--	---	--

Minimalna roczna podstawa wymiaru składki zdrowotnej – dochód (cały rok)				
50 904 – składka 9% - 4 581,36				
Podstawa składki za 2024 – ryczałt ewidencjonowany (cały rok)				
	Przychód – ZUS	Podstawa miesięczna	Podstawa roczna	Składaka roczna
A	<60 000 PLN	4 660,71	55 928,52	5 033,57
B	>60 000 <300 000	7 767,85	93 214,20	8 389,28
C	>300 000	13 982,13	167 785,56	15 100,70